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Obrtnija. 

Zrno do zrna . . . 
II. 

Tudi drugim Slovanom na jugu se ne godi mnogo 
bolje od na:s. Hrvatska Domovina z dne 1. septembra t. 1 
vsaj toži: „Naše pučanstvo ne posvečuje dosta pažnje 
industriji. Pa ni je ni čudo, da smo i ostati čemo uvjek 
samo slugi u svojoj kuči, dok se nam drugi za gospo-
dare nameču". Dasi toraj tudi v Hrvatih le tujee gospo
dari, vender moramo z ozirom na nas občudovati napredek 
Hrvatov rti Bulgarov. Dočim je na Hrvaškem že skle
njena stvar, da se osnuje v Zagrebu tehnika, pozabilo 
se bode pri nas kmalu na ljubljansko vseučilišče in se 
bode, če se preveč ne motim, tudi realčni zakon dežel
nega zbora kranjskega vrgel v koš. 

Ne samo, da v zadnjem desetletji nismo napredovali, 
ampak smo celo nazadovali, in če bode šlo to tako dalje, 
potem nas čaka isto, kar so dosegle s plankami kleri-
kalstva zabite države in državice, potem nas čaka mater-
jelen in duševen propad. 

Slovenci smo prekonservativno vzgojeno in zato pri 
nas nima nobena novih idej prostora. Le to kar je in 
kar je bilo, to ima pri nas veljavo, le to je dobro. Zbog 
našega starokopitstva pa smo tudi vedno na enem in 
istem mestu in zato zaostajamo za drugimi, ki rinejo 
naprej. 

Zadnji čas je toraj, da začnemo spoznavati sami 
sebe ter jamemo brisati raz sebe pege, ki tvorijo naše 
slabesti, ko jih smo precej polni. Zadnji čas pa je tudi, 
da krenemo s steze, ki nas vodi v pogibelj, na potu pra
vega napredka. 

Preveliki skoki v tem oziru sicer niso na mestu. 
Sploh pa se ni bati, da bi prevelike skoke delali že z 
ozirom na našo brezbrižnost napram vsemu, kar se zove 
napredek. Počasi se daleč pride in če bodemo počasi in 
previdno stopali naprej, potem se nam ni bati bodočnosti. 

Prvo je, da začnemo misliti nato, kako bi se opo
mogli in ojačili, ker uprav še le potem, ko bodemo 
gmotno dovolj trdni, smeli bodemo misliti tudi še na 
kaj druzega. 

Že poprej sem rekel, da je gmotni položaj našega 
ljudstva po nekod že jako žalosten in da si mora že 
precej velik del našega naroda iskati kruha v daljni 
Ameriki. Ker pa je naš narod majhen, zato ne smemo 
zgubljati svojih sil, pač pa moramo, kolikor se da, osre
dotočiti svoje sile, da se učinek ali eiekt poveča. Vsaka 
najmanjša zguba v tem oziru pomenja za nas veliko 
zgubo. A ko hočemo domače sile ohraniti narodu in 
domovini, potem moramo skrbeti tudi za koristno upo
rabo teh sil. 

Naša slovenska zemlja ima vseskozi agrikulturen 
značaj in z ozirom na to, da so naše kmetije majhne 
in da se obdelujejo samo z roko, dajejo le malo iz sebe. 
Živinoreja in vinoreja dajeta nekaj malega dobička. Poleg 
teh pa imamo samo še jedno molzno kravo, na koji pa 
so se tudi že pokazala rebra in bati se je, da z ozirom 
na kmalu odstavi. In ta molzna kravi so naši gozdi iz 
kojih smo do zdaj zajemali največ posvetnega blagra. 
Vse drugo pa je revščina. Z ozirom na to pa, da države 
oziroma dežele, ki se pečajo izključno le s poljedelstvom, 
vidoma nazadujejo in se vedno bolj bližajo gospodar
skemu propadu, ako že niso popolnoma pri kraju, lahko 
tudi mi brez daljnovida vidimo, kaj nas čaka, če se pri 
nas stvari kako drugače ne zasučijo. Na gospodarski 
polom moramo biti toliko bolj pripravljeni, ker naša tla 
niso povsem ugodna za poljedelstvo. Po nekod na polje
delstvo sploh računiti ne moremo več, ampak samo na 
groše, ki jih ljudstvo prinaša iz tujine. 

če si toraj nečemo sami zadrgniti vrvce za vrat, 
tedaj je zadnji čas, da domači prepir malo odstavimo 
na stran, da se namesto z veliko politiko, jamemo pe
čati malo z našim gospodarskim položajem, da se vsaj 
nekoliko otresemo konservativstva in nazadnjaštva ter 
baren za nekoliko časa obrnemo svojo pozornost moderni 
tehniki ter gospodarskemu in socijalnemu vprašanju. — 
Jaz sem preverjen, da nam ne bode treba dolgo gledati, 
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ampak da bodemo kmalu videli, kako blizu ležijo viri, 
iz kojih bodemo lahko zajemali posvetne zaklade, na 
podlagi kojih se bodemo tudi oteli duševnega siromaštva. 

Že poprej sem rekel, da so vsa industrijalna pod
jetja pri nas v tujih rokah in to je dovelj jaBen dokaz, 
kako nedovzetni in brezbrižni smo bili dozdaj. — Od 
podvzetnega tujca, ki se je z našimi žulji odebelil, bi se 
bili pač lahko naučili, da se z jedinim kopanjem in 
oranjem zemlje ne pride naprej in da se poleg dela za 
nebeško kraljestvo, prislužijo lahko tudi na zemlji nebesa. 

Kaj bi porekla Francoz in Anglež, ko bi jima pove
dali, da nimamo nikake industrije ? Ne bi li se s pomi
lovanjem ozrla na nas ter soglasno vskliknila: „Oj ubogi 
narod slovenski?!" 

Še se spominjam, ko sem se nekoč vozil od Zida
nega mosta proti Ljubljani, kako je neki tujec, ki je 
opazoval valove Save, pomajal z glavo ter vskliknil: 
„Ej, ej, toliko sile in neporabljene". — Da, koliko imamo 
samo vodne sile in ta je skoraj vsa do danes še nedo
taknjena. Koliko pa imamo tudi podzemeljske sile, ki se 
ali neporablja ali pa zlorablja. — Kaj vse bi se dalo 
samo na podlagi naših naravnih sil napraviti, ko bi bilo 
v nas samo malo več poguma in samo nekaj manj bo 
jazni pred zgubo. 

Če ima pri nas ta ali oni nekaj grošev, tedaj brž 
v lonec z njimi ali pa v hranilnico, kar je vsaj nekaj 
pametnejše od prvega. Da bi pa pri nas kdo vtaknil 
svoje groše v kako podjetje, kjer mu bi nosili kaj več, 
kakor štiri po sto, tega ga sam Bog obvari. 

V nas ne poznamo velekapitalistov, zato se posa
mezniki ne morejo lotiti velikih podjetij. Ko bi pa zbrali, 
kar še imamo, nabrali bi precejšne svote, s kojimi lahko 
osnovali različna podjetja. 

Iz socijalnega stališča je za nas celo prav, da ni
mamo velekapitalistov, ker smo s tem obvarovani nevar
nosti, da bi posamezniki s svojim kapitalom podjarmili 
večino. Z ozirom na to pa, da stojimo že pod vplivom 
velikega kapitala in sicer tujega kapitala, ne bi bilo nič 
napačno, ko bi imeli vsaj nekoliko domačih kapitalistov, 
da bi s pomočjo njih izpodrinili tuje parazite, ki sesajo 
našo krv. Od domačih kapitalistov bi vsaj lahko priča
kovali, da ne bi bili tako krvoločni, kakor tuji, kojim je 
narod tuj in radi tega nimajo srca za ubozega trpina. 

Morebiti, da je za nas celo sreča, ker nimamo vele
kapitalistov, ker se bodemo z ozirom na to laglje dotaknili 
socijalnega vprašanja ter vsporedno z ekonomskim4 tudi 
socijalno vprašanje tirali do rešitve. 

Rekel sem, da bodemo prej ali slej morali misliti 
na osnutek industrijalnih podjetij, ker nas bode do tega. 
Poprej pa, preden bodemo šli dejanski za tem, da spra
vimo nekaj domačih podjetij v življenje, poprej si bodemo 
morali stvoriti podlago za taka podjetja. In ravno z 
ozirom na to pa, da nimamo velikega kapitala in da je 
veliki kapital za velika podjetja neizogibno potreben, z 
ozirom na to bodemo morali poklicati v življenje močne 
gospodarske organizacije, kmetijske in obrtnijske zadruge, 

ki bodejo razpolagale, če že ne z denarjem, vsaj s kre
ditom. In še le na podlagi čvrstih gospodarskih organi
zacij zidali bodemo potem lahko tvornice ter se na ta 
način vspeli do domače industrije. 

Vzemimo slučaj, da bi se našel pri nas mož, ki bi 
imel voljo in vpliv spraviti v življenje gostilničarsko za
drugo ali pa delniško družbo, k koji bi pristopil vsak 
slovenski gostilničar z doneskom sto goldinarjev. Na tak 
način spravil se bi skupaj zadružni ali pa delniški ka
pital, s pomočjo katerega bi se napravilo z vsemi moder
nimi sredstvi opremljena pivovarna, koji bi bil, že z 
ozirom na postavek, obstanek zagotovljen, — In tudi v 
slučaju, da velikemu delu naših gostilničarjev ne bi bilo 
možno pristopiti k jednacemu podjetiu, dalo bi se pod
jetje osnovati, ker je gotovo mnogo tacih gostilničarjev, 
ki bi založili tudi po tisočake v stvar, ako se jih bi 
prepričalo, da bi se podjetje izplačevalo. Pristopilo pa 
bi še mnogo drugih, ki bi uvideli koristij, ki jih bi tako 
podjetje donašalo rodu in domovini. 

Na tak način bi se toraj nabrala glavnica, s kojo 
bi se postavila velika moderna pivovarna, koji bi bil 
obstanek zagotovljen že s tem, da bi bili pri nji intere-
sovani slovenski gostilničarji, ki bi jemali gotovo vsi 
pivo iz svoje tvornice. 

Oglejmo si pa še zdaj od daleč koristij, ki bi jih 
donašalo tako podjetje. 

Prvič je gotova stvar, da bi se glavnica, ki bi 
bila naložena v tako podjetje, dobro obrestovala. 

Drugič. Naš kmet bi tu prodal svoj ječmen in 
brnel bolje, kakor kam drugam. Boljši kmetje pa bi bili 
lahko podvzetniki pri podjetju. 

Tretjič. Denar, ki ga pošiljamo za graško, češko 
in bavarsko pivo, ostal bi doma, ker se označena piva 
pri nas ne bi več točila in to ne samo z ozirom na to, 
da bi naše gostilničarje silile lastne koristi jemati pivo 
iz domaČe tvornice, ampak tudi z ozirom na tô  da bi 
se v dobro in moderno urejeni pivotvornici lahko varilo 
pivo, ki v kakovosti ne bi zaostajalo, ampak celo preko-
šalo označene vrste piva. 

Četrtič. Ako bi varili dobro pivo, tedaj bi imeli 
tudi izvoz, ker bi bilo naše podjetje bližje cenim pro
metnim sredstvom, kakor druga jednaka podjetja. 

Petič. V domači pivovarni bi lahko varili tudi dobro 
in ceno pivo takozvani izvleček (Abzugbier), ki bi bilo 
radi nizke cene pristopno tudi nižjim slojem ljudstva, ki 
se je iz gmotnih ozirov udalo žganjepitju. Na ta način 
bi se torej tudi napovedal uspešen boj strupu, ki je 
ostrupil že lep del našega ljudstva in imeli bi tudi 
moralnih koristij. 

In šestič. Podjetje bi bilo veliko in bi vsled tega 
rabilo dosti delavcev, in tako bi tudi precejšne število 
pridnih in delavnih slovenskih rok imelo dela in zaslužka. 

Ako vzamemo to vse skupaj, tedaj lahko vidimo, 
da bi bilo tako podjetje za nas lep korak naprej. Res 
je, da bi tako podjetje izpodkopalo tla vsem jednakira 
šušmarsklm podjetjem na slovenskih tleh, a škoda jih ne 



bi bilo, ker niso naša in nimamo od njih druzega, kakor 
k večjemu pokvarjene želodce. 

Stran 107. 


